

Blue - Changes from tracking/translation
Yellow – Programming notes

FED VOTE

QF1.

BASE=ALL

SINGLE CHOICE

As you may know, there is a minority government in Canada. Suppose a federal election was held again tomorrow, which party's candidate in your riding would you support?

[Randomize first 3 parties/First 4 in QC]

Conservative Party of Canada

Liberal Party of Canada

New Democratic Party of Canada [NDP]

Bloc Québécois [QC only]

Green Party of Canada

Other Party/Independent

Undecided /Don't know

Rather not say

Will not vote

QF2.

BASE=UNDECIDED/RATHER NOT SAY IN QF1

SINGLE CHOICE

We've noticed you did not select a party. Is there a party you are currently *leaning* towards?

[Same order]

Conservative Party of Canada

Liberal Party of Canada

New Democratic Party of Canada [NDP]

Bloc Québécois [QC only]

Green Party of Canada

Other Party/Independent

Undecided /Don't know

Rather not say

Will not vote

QF3.

Base = 'OTHER PARTY/INDEPENDENT' QF1 OR QF2

And which other federal election candidate would that be?

Independent/non-affiliated candidate
Libertarian
Maverick Party
People's Party of Canada
Christian Heritage
Some other party

QF4.

BASE=1-6 IN Q6 OR Q7 (CPC/LPC/NDP/BQ/GPC/Other)

SINGLE CHOICE

How committed are you to that party choice?

Very committed – you'll definitely stick with them to the next election
Fairly committed
Not very committed
Not committed at all – you could easily switch your support to another party

QF5.

BASE=1-6 IN QF1/QF2 (CPC/LPC/NDP/BQ/GPC/Other)

Single choice

If you had to choose, which party would be your second choice?

[Same order as previous -- Do not show first choice party from QF1/QF2]

Conservative Party
Liberal Party
New Democratic Party (NDP)
Bloc Quebecois (BQ) [QC Only]
Green Party
Other Party/Independent
No second choice/Can't say [Anchor]

CARBON TAX

Thanks for answering those questions. Next, we have some about a different topic.

QE1. [T]

Base=All

Single choice

Which of the following statements comes closest to your view of climate change (or global warming)?

Climate change is a fact and is mostly caused by human activities
Climate change is a fact and is mostly caused by natural changes and cycles
Climate change is a theory that has not yet been proven
Not sure

[TEXTBOX for all except BC and Quebec]

The federal government introduced a carbon tax in 2019. It is charged in provinces that don't have their own carbon pricing plan. Individuals and businesses pay this tax on emissions from fossil fuel sources – including gasoline, diesel, and home heating.

[TEXTBOX for BC]

British Columbia introduced a carbon tax in 2008 and has continued to raise the tax over the years. Individuals and businesses pay this tax on emissions from fossil fuel sources – including gasoline, diesel, and home heating.

[TEXTBOX FOR QC]

As you may know, Quebec introduced a cap-and-trade carbon pricing system in 2013. Similar to a carbon tax, the cap-and-trade system adds a cost that individuals and businesses pay when they use fossil fuel sources – including gasoline, diesel and home heating. However, instead of returning the revenue generated by this system to residents in the province through rebates, as is the case elsewhere in the country, the Quebec government uses proceeds from the system to fund various green initiatives.

QC5. [T]

Base=All

Grid

Overall, do you feel Canada's carbon tax is effective or not in...

Reducing **Canada's** greenhouse gas emissions

Reducing **global** greenhouse gas emissions

Very effective

Effective

Not very effective

Not at all effective

Not sure/Can't say

Q5. [T]

Base=Exclude Quebec only

Single choice

As a part of federal and provincial carbon tax programs, some Canadians receive quarterly rebates. To the best of your knowledge, have you or your household received a carbon tax rebate over the past year?

Yes, I'm certain
Yes, I think so
No, have not
Not sure/Can't say

Q6. [T]

Base=Yes top two in Q5

Single choice

And how do you feel about the amount you receive?

I got more back in rebates than I paid in carbon taxes
I just about break even
I pay more in carbon tax than I get in rebates
Not sure/ Can't say

QE2. [new]

Base=All

Single choice

Thinking about this another way, is the carbon tax making your day-to-day life more expensive or not?

Yes, a lot more expensive
Yes, a little more expensive
No, makes no difference
No, I'm actually saving money
Not sure/ Can't say

QC4. [T]

Base=All

Single choice

Some people say that in today's economy, cost of living concerns should come first, even if it damages policies to fight climate change. Other people believe fighting climate change should come first, even if it increases the cost of living for some Canadian households.

How about you? Even if you don't agree with either entirely, which of the following statements would you say is closer to your view?

[Rotate top two]

Cost of living concerns should come first, even if it damages policies to fight climate change
Fighting climate change should come first, even if it increases the cost of living for some Canadian households
Not sure/Can't say

QC7. [T]

Base=All

Single choice

The federal carbon tax will increase annually on April 1 until 2030. [QC only] In Quebec, the price for carbon in the cap-and-trade system is forecasted to increase over time as well.

Thinking about the next three years, if it were up to you, how would you approach the carbon tax in your own province?

Increase it, as planned

Maintain it at the current level for three years

Lower it

Abolish it altogether

QE3. [new]**Base=All****Single choice**

As of January 1, the government of Saskatchewan stopped collecting the federal carbon tax on electricity and natural gas used for home heating. In response, the federal government stopped distributing carbon rebates in the province.

What do you think about this? Is it the right thing or the wrong thing for the Saskatchewan provincial government to do?

Right thing

Wrong thing

Not sure/ Can't say

BUDGET

Thank you for your answers. Next, we have some questions about the federal government and its spending.

QB1. [New]**Base=All****Single choice**

Overall, do you think the federal government is spending too much, too little or the right amount?

Too much

About the right amount

Too little

Not sure/ Can't say

QB2. [New]

Base=All

Grid

How about in these specific areas? Do you think the federal government is spending too much, too little or the right amount on each of the following?

Health care

The military/national defence

Foreign aid

Social programs

Economic development

Environmental programs

Government services – passports, taxes, etc.

Reconciliation/Indigenous programs

Infrastructure

Law enforcement

Too much

About the right amount

Too little

Not sure/ Can't say

QB3. [New]

Base=All

Single choice

The following are some commitments to programs or increased spending the federal government has made in recent years. If you were the finance minister, how would you approach them?

Dental care

Pharmacare

Increasing defence spending to 2% of GDP

Follow through on commitment, paid for with increased taxes

Follow through on commitment, paid for with decreased spending in other areas

Don't follow through on commitment

Not sure/ Can't say

QB4. [New]

Base=All

Single choice

In the fall, the federal government projected the deficit would be about \$40 billion for 2024-25. Overall, are you concerned or not about the federal government's deficit?

Very concerned
Concerned
Not that concerned
Not at all concerned
Not sure/ Can't say

QB5. [New]

Base=All

Single choice

And how confident are you in federal Finance Minister Chrystia Freeland's ability to handle the federal government's economic policy?

Very confident
Confident
Not that confident
Not at all confident
Not sure/ Can't say

FED VOTE

QF1.

BASE=ALL

SINGLE CHOICE

Comme vous le savez peut-être, le Canada possède actuellement un gouvernement minoritaire. Si une élection fédérale avait lieu de nouveau demain au Canada, quel parti soutiendriez-vous le plus probablement dans votre circonscription?

[Randomize first 3 parties/First 4 in QC]

Le Parti conservateur du Canada
Le Parti libéral du Canada
Le Nouveau Parti démocratique du Canada (NPD)
Le Bloc québécois [QC only]
Le Parti vert du Canada
Un autre parti/candidat indépendant
Indécis/je ne sais pas
Je préfère ne pas répondre
Je ne voterais pas

QF2.

BASE=UNDECIDED/RATHER NOT SAY IN QF1

SINGLE CHOICE

Nous avons remarqué que vous n'avez pas choisi de parti. Y a-t-il un parti vers lequel vous *penchez*?

[Same order]

Le Parti conservateur du Canada

Le Parti libéral du Canada

Le Nouveau Parti démocratique du Canada (NPD)

Le Bloc québécois [QC only]

Le Parti vert du Canada

Un autre parti/candidat indépendant

Indécis/je ne sais pas

Je préfère ne pas répondre

Je ne voterais pas

QF3.

Base = 'OTHER PARTY/INDEPENDENT' QF1 OR QF2

Pour quel autre candidat à l'élection fédérale voteriez-vous?

Candidat indépendant/ sans appartenance politique

Parti libertarien

Parti Maverick

Parti populaire du Canada

Parti de l'héritage chrétien

Un autre parti

QF4.

BASE=1-6 IN Q6 OR Q7 (CPC/LPC/NDP/BQ/GPC/Other)

SINGLE CHOICE

Dans quelle mesure êtes-vous engagé à respecter ce choix de parti?

Très engagé – vous allez définitivement voter pour eux lors de la prochaine élection

Assez engagé

Pas très engagé

Pas du tout engagé – vous pourriez facilement changer de parti

QF5.

BASE=1-6 IN QF1/QF2 (CPC/LPC/NDP/BQ/GPC/Other)

SINGLE CHOICE

Si vous deviez choisir un deuxième parti, quel serait votre *second* choix?

[Same order as previous -- Do not show first choice party from QF1/QF2]

Parti conservateur

Parti libéral

Nouveau Parti démocratique (NPD)
Bloc québécois [QC Only]
Parti vert
Autre parti/indépendant
Pas de second choix/ je ne peux pas dire [Anchor]

QP1.

BASE = ALL

SINGLE SELECT

Pour terminer, pour le candidat de quel parti avez-vous voté lors de l'élection provinciale la plus récente dans votre province ([Province]), en [Month of Year]?

[RANDOMIZE]

Le Parti libéral [AB] [SK] [MB] [ON] [QC] [PEI] [NB] [NS] [NL]
Le Parti libéral de la C.-B. [BC]
Le Parti saskatchewanais [SK]
Le Parti progressiste-conservateur [MB] [ON] [PEI] [NB] [NS] [NL]
Le Parti conservateur [QC]
Le Nouveau Parti démocratique (NPD) [BC] [AB] [SK] [MB] [ON] [PEI] [NB] [NS] [NL]
Le Parti vert [BC] [AB] [SK] [MB] [ON] [QC] [PEI] [NB] [NS]
Le Parti conservateur uni [AB]
Le Parti albertain [AB]
La Coalition Avenir Québec (CAQ) [QC]
Le Parti québécois [QC]
Québec Solidaire [QC]
L'Alliance des gens [NB]
Un autre parti
Je n'ai pas voté
Je ne m'en souviens plus

CARBON TAX

Merci d'avoir répondu à ces questions. Maintenant, nous aimerions parler d'un sujet différent.

[T]QE1.

Base=All

Single choice

Quel énoncé se rapproche le plus de votre point de vue par rapport au changement climatique (ou réchauffement planétaire)?

Le changement climatique est une réalité et il est principalement causé par l'activité humaine

Le changement climatique est une réalité et il est principalement causé par les variations et cycles naturels

Le changement climatique est une théorie qui n'a pas encore été prouvée

Je ne suis pas certain

[TEXTBOX for all except BC and Quebec]

Le gouvernement fédéral impose depuis 2019 une taxe sur le carbone. Elle est mise en œuvre dans les provinces qui n'ont pas déjà fixé leur propre système de tarification pour le carbone. Les individus et les entreprises doivent payer cette taxe sur les émissions provenant de sources d'énergie fossile – dont l'essence, le carburant diesel et le chauffage domestique.

[TEXTBOX for BC]

La Colombie-Britannique impose depuis 2008 une taxe sur le carbone et continue de l'augmenter au fil des ans. Les individus et les entreprises doivent payer cette taxe sur les émissions provenant de sources d'énergie fossile – dont l'essence, le carburant diesel et le chauffage domestique.

[TEXTBOX FOR QC]

Comme vous le savez peut-être, le Québec a établi un système de plafonnement et d'échange pour le carbone en 2013. Semblable à la taxe carbone fédérale, le système de plafonnement et d'échange ajoute des frais de droits d'émission qui sont facturés aux individus et aux entreprises lorsqu'ils utilisent des sources d'énergie fossile – dont l'essence, le carburant diesel et le chauffage domestique. Cependant, au lieu de remettre les revenus générés aux résidents de la province sous la forme de remises, comme c'est le cas ailleurs au pays, le gouvernement du Québec a plutôt décidé de consacrer les recettes provenant de ce programme pour le financement d'initiatives écologiques.

QC5. [T]

Base=All

Grid

De manière générale, croyez-vous que la taxe sur le carbone du Canada soit efficace lorsqu'il est question de...

Réduire les émissions de gaz à effet de serre au **Canada**

Réduire les émissions de gaz à effet de serre au niveau **mondial**

Très efficace

Efficace

Pas très efficace

Pas du tout efficace

Je ne suis pas certain/je ne peux pas dire

Q5. [T]

Base=Exclude Quebec only

Single choice

Dans le cadre des programmes de taxe sur le carbone au niveau fédéral ou provincial, certains Canadiens reçoivent des remises trimestrielles. À votre connaissance, avez-vous/votre ménage a-t-il bénéficié d'un remboursement de la taxe carbone au cours de la dernière année?

Oui, j'en suis sûr

Oui, je crois

Non

Je ne suis pas certain/je ne peux pas dire

Q6. [T]

Base=Yes top two in Q5

Single choice

Comment vous sentez-vous par rapport au montant que vous avez reçu?

J'ai reçu plus d'argent en remboursement que j'en ai payé en taxe sur le carbone

J'ai reçu environ le même montant

J'ai payé plus d'argent en taxe sur le carbone que j'en ai reçu en remboursement

Je ne suis pas certain/je ne peux pas dire

QE2. [new]

Base=All

Single choice

Examinons la question sous un autre angle. Est-ce que la taxe sur le carbone rend votre vie quotidienne plus coûteuse ou non?

Oui, beaucoup plus coûteuse

Oui, un peu plus coûteuse

Non, cela ne fait pas de différence

Non, j'économise de l'argent

Je ne suis pas certain/je ne peux pas dire

QC4. [T]

Base=All

Single choice

Certains disent que, dans la conjoncture actuelle, le coût de la vie devrait être une priorité, même si cela porte atteinte aux politiques de lutte contre le changement climatique. D'autres disent que la lutte

contre le changement climatique doit être la priorité, quitte à faire augmenter le coût de la vie pour certains ménages canadiens.

Qu'en pensez-vous? Même si vous n'êtes pas entièrement d'accord avec les énoncés suivants, lequel se rapproche le plus de votre point de vue?

[Rotate top two]

Les préoccupations liées au coût de la vie doivent être prioritaires, même si cela nuit aux politiques luttant contre le changement climatique

Lutter contre le changement climatique doit être prioritaire, même si cela fait augmenter le coût de la vie pour certains ménages canadiens

Je ne suis pas certain/je ne peux pas dire

QC7. [T]

Base=All

Single choice

La taxe fédérale sur le carbone augmentera annuellement, tous les 1^{er} avril, jusqu'en 2030. [QC only] Au Québec, on s'attend à ce que le prix du carbone augmente également avec le temps, en vertu du système de plafonnement et d'échange.

Pensez aux trois prochaines années. S'il n'en tenait qu'à vous, comment aborderiez-vous la taxe sur le carbone dans votre province?

Je l'augmenterais, tel que prévu

Je la maintiendrais à son niveau actuel

Je la réduirais

Je l'abolirais

QE3. [new]

Base=All

Single choice

À partir du 1^{er} janvier dernier, le gouvernement de la Saskatchewan a arrêté de percevoir la taxe carbone fédérale sur le chauffage domestique électrique ou au gaz naturel. En réponse, le gouvernement fédéral a arrêté d'octroyer des remises sur le carbone aux résidents de la province.

Qu'en pensez-vous? Croyez-vous que cette décision de la Saskatchewan était une bonne chose ou une mauvaise chose?

Bonne chose

Mauvaise chose

Je ne suis pas certain/je ne peux pas dire

BUDGET

Merci pour vos réponses. Maintenant, nous avons quelques questions à propos du gouvernement fédéral et de ses dépenses.

QB1. [New]

Base=All

Single choice

De manière générale, croyez-vous que le gouvernement fédéral dépense trop, pas assez ou la bonne quantité d'argent?

Trop d'argent

La bonne quantité

Pas assez d'argent

Je ne suis pas certain/Je ne peux pas dire

QB2. [New]

Base=All

Grid

Qu'en est-il des domaines suivants? Croyez-vous que le gouvernement fédéral consacre trop, pas assez ou la bonne quantité d'argent aux secteurs suivants?

Les soins de santé

L'armée/la défense nationale

L'aide internationale

Les programmes sociaux

Le développement économique

Les programmes environnementaux

Les services gouvernementaux – les passeports, les impôts, etc.

La réconciliation/les programmes autochtones

L'infrastructure

Le maintien de l'ordre public

Trop d'argent

La bonne quantité

Pas assez d'argent

Je ne suis pas certain/je ne peux pas dire

QB3. [New]

Base=All

Single choice

Dans la liste ci-dessous vous sont présentés des programmes que le gouvernement fédéral s'est engagé à établir ou pour lesquels il a annoncé une augmentation du financement au cours des dernières années. Si vous étiez le ministre des Finances, comment aborderiez-vous la question?

Régime de soins dentaires

Régime d'assurance-médicaments

Augmenter les dépenses militaires pour atteindre 2 % du PIB

Respecter son engagement et augmenter les impôts pour obtenir l'argent nécessaire au financement

Respecter son engagement et réduire les dépenses dans d'autres domaines pour obtenir l'argent nécessaire au financement

Ne pas respecter son engagement

Je ne suis pas certain/je ne peux pas dire

QB4. [New]

Base=All

Single choice

En automne dernier, le gouvernement fédéral prévoyait un déficit d'environ 40 milliards pour l'année 2024-2025. De manière générale, est-ce que le déficit du gouvernement fédéral vous préoccupe ou non?

Ça me préoccupe beaucoup

Ça me préoccupe

Ça ne me préoccupe pas vraiment

Ça ne me préoccupe pas du tout

Je ne suis pas certain/je ne peux pas dire

QB5. [New]

Base=All

Single choice

Dans quelle mesure avez-vous confiance en la capacité de Chrystia Freeland, ministre fédérale des Finances, de s'occuper adéquatement de la politique économique du gouvernement fédéral?

Très confiant

Confiant

Pas très confiant

Pas du tout confiant

Je ne suis pas certain/je ne peux pas dire